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Folketingets Sundheds- og Forebyggelsesudvalg har den 13. oktober 2014 

stillet følgende spørgsmål nr. 41 (alm. del) til ministeren for sundhed og fore-

byggelse, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Özlem 

Sara Cekic (SF). 

 

Spørgsmål nr. 41:  

’”Nye tal fra Dansk Patologisk Selskab og de retsmedicinske institutter viser, at 
antallet af obduktioner på landets hospitaler er mere end halveret på blot syv 
år, mens tallet for retsmedicinske obduktioner er faldet med 20 procent på fire 
år. På den baggrund bedes ministeren svare på, hvilke initiativer ministeren vil 

tage, for at sikre at der foretages nok obduktioner?” 

 

Svar: 

Det er vigtigt at skelne mellem de retslægelig obduktion, jf. sundhedslovens § 

184, der foretages af retsmedicinere på de retsmedicinske institutter i Køben-

havn, Odense eller Aarhus, og de lægevidenskabelige obduktioner, jf. sund-

hedslovens § 187, der foretages af patologer på landets hospitaler.  

 

I forhold til spørgsmålet om antallet af de retslægelig obduktion, er det politiet 

der træffer afgørelse om obduktion, jf. sundhedslovens § 185, stk. 1. Spørgs-

mål om antallet af retslægelig obduktioner skal derfor rettes til Justitsministeri-

et. 

 

I forhold til spørgsmålet om de lægevidenskabelige obduktioner er der ingen 

tvivl om, at vi kan få vigtig viden ved obduktioner. Derfor skal regionerne også 

hele tiden overveje, om der foretages et tilstrækkeligt antal obduktioner. De 

lægevidenskabelige obduktioner er, ud over at have betydning for den enkelte 

familie ved et dødsfald, også af afgørende betydning for lægevidenskaben, for 

eksempel i forbindelse med forskning, sygdomsbehandling og dødsårsagssta-

tistikker. 

 

Lægevidenskabelige obduktioner har tre overordnede formål og sker enten til 

nøjagtig bestemmelse af dødsårsagen, til uddybelse af kendskabet til den eller 

de sygdomme, afdøde har lidt af, eller til vurdering af den behandling, afdøde 

har været underkastet. 

 

Som med al anden behandling i sundhedsvæsenet, kan patienten eller pårø-

rende ikke stille krav om behandlingen. Pårørende kan således ikke stille krav 

om, at der foretages lægevidenskabelig obduktion af afdøde. Men det kan 

drøftes med den ansvarlige læge.  
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Det er således altid en læge, der på baggrund af de ovennævnte tre formål 

med en lægevidenskabelig obduktion, vil skulle vurdere, om der konkret er be-

hov for at foretage lægevidenskabelig obduktion. 

 

De lægevidenskabelige obduktioner foretages på landets hospitaler, og det er 

derfor regionerne, der har ansvaret for antallet af obduktioner.  

 

Jeg kan derudover oplyse, at ministeriet er i dialog med Danske Regioner om 

bl.a. spørgsmålet om antallet af lægevidenskabelige obduktioner på landets 

hospitaler  
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